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PHIL4111 中國佛家哲學 Chinese Buddhist Philosophy 
科目大綱 

 

課堂時間： H 14:30-17:15 地點： ERB 407 

    

 

內容綜覽  

本科以「問題」為中心，解析中國佛學各派（包括六家七宗、三論、天台、法相唯識、華嚴、禪宗）

之代表性著作，並通過與印度佛學之比較研究，說明中國佛學之特色及精神所在。 

給主修生的建議：於第二修業學年或以上修讀。 

學習成果 

1. Acquire knowledge regarding the five major philosophical schools of Chinese Buddhism. 

2. Understand the central issues of Chinese Buddhist philosophy in three major areas, i.e., 
metaphysics, ethics, and philosophy of religion. 

3. Be able to work independently and critically on the primary and secondary sources in Chinse 
Buddhist philosophy. 

4. Explore the relevant concepts and issues in their contemporary significance. 

教學專題 

導論：佛家哲學的基本性格 

1. 佛教的基本名相引介 

2. 佛教初傳中國的情況 

3. 鳩摩羅什及其弟子 

4. 三論與般若精神：融通淘汰，蕩相遣執 

5. 八不中道與康德的範疇論 

6. 唯識宗與轉識成智問題 

7. 大乘起信論之一心開二門問題 

8. 華嚴判教與圓教問題 

7. 天台宗之判教與一念三千問題 

8. 禪宗之義理風格 

9. 禪宗的派別與發展 
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教學活動 

In this course, you are expected to  

 read and think about the assigned readings; 

 develop the skills mentioned in the course outcomes through philosophical discussion and writing 
(short essays, examination essays, and summaries of tutorial readings); 

 attend all lectures/tutorials to participate in discussion. 

Activities and workload: 

In-class (mandatory): 

1. Lecture: 2 hours each week. 

2. Interactive tutorial: 1 hr each week 

Out-of-class (average workload per week): 

1. Reading: 3 hours on the basic and suggested readings, 2–3 hours on presentation. 

評分方法 

項目 概述 比重 

測驗 佛教的名相測驗 10% 

口頭報告 認識中國佛教脈絡與傳承關係 30% 

期終考試 考核中國佛教內部的主要觀念 60% 

 

閱讀材料及其他學習資源 

Web CT 

教學網絡： http://taock2011.blogspot.hk/2011/01/blog-post_19.html 

 

課程編排  

週數 課題 指定閱讀材料 口頭報告 備註 

1 佛教理論的哲學性格 輯自牟宗三《四因說演講錄》：

佛家的基本 
  

2. 佛教名相引介一 陳沛然《佛家哲理通析》：佛教

的真理觀 
  

3. 測驗 佛家基本名相   

4. 佛教初傳的發展與六家

七宗 
勞思光：中國哲學史卷二 格義階段的

佛學特質 
 

5. 鳩摩羅什及其弟子 僧肇：肇論《不真空論》 佛教南北宗

的發展 
 

6. 般若精神 牟宗三《佛性與般若》上：般

若精神與大智度論 
北朝的佛像

藝術 
 

7. 二諦與三性 輯自牟宗三《中國哲學十九

講》：二諦與三性 
中國佛寺的

風格 
 

8. 唯識宗基本理論與無漏

種問題 
陳沛然《佛家哲理通析》：佛教

的心識論 
淨土宗與民

間宗教 
 

9. 大乘起信論的一心開二 輯自牟宗三《中國哲學十九 敦煌石窟與  
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門與如來藏自性清淨心

問題 
講》：大乘起信論的一心開二門 變文 

10. 華嚴之判教理論 方立天《中國佛教哲學要義》

上：華嚴宗的自性清淨圓明說

一花五葉之

臨濟宗 
 

11. 天台宗之判教理論 牟宗三《中國哲學十九講》：分

別說與非分別說 
一花五葉之

曹洞宗、溈

仰宗、 

 

12. 禪宗的風格與發展 選自印順《中國禪宗史》 一花五葉之

雲門宗、法

眼宗 

 

13. 總結 中國佛教與世界哲學 佛教的現代

發展 
 

 

本課教學網站 

We use Moodle for this course. Relevant announcements and course documents (e.g., lecture notes) will 
be posted regularly on the website. 

 

學生回饋意見 

1. Students are welcome to give feedback on the course at any time. They can do so by communication 
to teacher or tutor in class, by email, posting comments and questions to the eLearing platform, or 
during tutorials. 

2. As with all courses in Philosophy Department, students evaluate the course through a survey and 
written comments at the end of the term. 

 

老師／助教聯繫方法 

老師   

姓名 陶國璋 

辦公室地址 馮景禧樓 408 室 

電話 3943 7141 

電郵 b391725@cuhk.edu.hk 

 


